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BIBLICKÉ TEXTY: 
 
Micheáš 3, 5-10: Toto praví Hospodin proti prorokům, kteří svádějí můj lid: Když mají svými zuby co 
kousat, mluví o pokoji; když pak jim někdo do úst nic nedá, vyhlašují proti němu svatý boj. Proto vám 
nastane noc bez vidění, tma bez věštby. Nad těmi proroky zajde slunce, den se nad nimi zachmuří. Tu 
se budou jasnovidci stydět, rdít se budou věštci, všichni si zakryjí ústa, neboť Bůh neodpoví. Já však 
jsem naplněn mocí, duchem Hospodinovým, právem a bohatýrskou silou, abych mohl Jákobovi  
povědět o jeho nevěrnosti, Izraeli o jeho hříchu. Slyšte to, představitelé domu Jákobova, vůdcové 
izraelského domu, vy, kteří si hnusíte právo a překrucujete všechno, co je přímé! Sijón budujete 
krveprolitím, Jeruzalém bezprávím. Jeho představitelé soudí za úplatek, jeho kněží učí za odměnu, 
jeho proroci věští za stříbro. Přitom spoléhají na Hospodina a říkají: „Což není Hospodin uprostřed 
nás? Na nás nepřijde nic zlého.“ Proto bude Sijón kvůli vám zorán jako pole, z Jeruzaléma budou 
sutiny, z hory Hospodinova domu návrší zarostlá křovím. 
 
1. Tesalonickým 2, 9-13: Jistě si vzpomínáte na naše úsilí a námahu, jak jsme ve dne v noci pracovali, 
abychom nikomu z vás nebyli na obtíž, když jsme vám přinesli Boží evangelium. Vy i Bůh jste svědky, 
jak jsme se k vám věřícím zbožně, spravedlivě a bezúhonně chovali. Víte přece, že jsme každého z vás 
jako otec své děti napomínali, povzbuzovali a zapřísahali, abyste vedli život důstojný Boha, který vás 
povolal do slávy svého království. Proto i my děkujeme Bohu neustále, že jste od nás přijali slovo Boží 
zvěsti ne jako slovo lidské, ale jako slovo Boží, jímž skutečně jest. Vždyť také projevuje svou sílu ve 
vás, kteří věříte. 
 
Matouš 23, 1-12: Tehdy Ježíš mluvil k zástupům i k svým učedníkům: „Na stolici Mojžíšově zasedli 
zákoníci a farizeové. Proto čiňte a zachovávejte všechno, co vám řeknou; ale podle jejich skutků 
nejednejte: neboť oni mluví a nečiní. Svazují těžká břemena a nakládají je lidem na ramena, ale sami 
se jich nechtějí dotknout ani prstem. Všechny své skutky konají tak, aby je lidé viděli: rozšiřují si 
modlitební řemínky a prodlužují třásně, mají rádi přední místa na hostinách a přední sedadla v 
synagógách, líbí se jim, když je lidé na ulicích zdraví a říkají jim ‚Mistře‘. Vy však si nedávejte říkat 
‚Mistře‘: jediný je váš Mistr, vy všichni jste bratří. A nikomu na zemi nedávejte jméno ‚Otec‘: jediný je 
váš Otec, ten nebeský. Ani si nedávejte říkat ‚Učiteli‘: váš učitel je jeden, Kristus. Kdo je z vás největší, 
bude váš služebník. Kdo se povyšuje, bude ponížen, a kdo se ponižuje, bude povýšen. 

 
 

VVaarroovváánníí  pprroottii  zzaabběěhhaannéé  nnáábboožžeennsskkéé  pprraaxxii  
 

 

Evangelium Matoušovo  naznačuje napětí mezi zaběhanou náboženskou praxí a Ježíšovým 
přístupem k víře. Farizeové a zákoníci brání zaběhané pořádky; ať už snahou Ježíše znemožnit 
zkoušením ho ze zásadních otázek víry (největší přikázání), jindy kladením záludných otázek, 
aby ho chytli za slovo.  To se dá zažívat v církvi doposud.  
 
Evangelijní čtení nás varuje, abychom nespoléhali na vnější projevy náboženství a víry, ale 
soustředili se na hledání Boží vůle pro naše každodenní žití.  
Neházejme však všechny zákoníky a farizeje do jednoho pytle. Buďme opatrní v odsudku i 
našich církevních představených, sám Ježíš zdůrazňuje odpovědnost a rozhodnutí každého 
jednotlivce. 
 



Jde spíše o odsudek starozákonní církve, které se svémocně chopili všelijací falešní vůdcové, 
veleknězi, zákoníci a farizeové namísto, aby v ní nechávali vládnout Hospodina. Toho jim 
stačilo vyznávat ústy, vnějšími očistnými rituály, zvláštními součástmi oděvu apod. 
Připomeňme si jasně, to víra v Pána Boha nebyla a není ani dnes. Církev se jim nadto stala 
dobrým bydlem. (Příklad:  Křížky a jiné křesťanské symboly, které nosíme mnohdy spíše jako 
ozdobu, nás nechrání, ale mají nám připomínat, že patříme Ježíši Kristu a máme žít podle jeho 
příkladu.) 
 
 
Jako v minulosti prorok Micheáš vyhlašuje soud nad falešnými a pokryteckými proroky, 
předáky a knězi, tak je Bůh vyhlašuje i dnes. Jestliže někdo svádí lid a za různé výhody - včetně 
těch mocenských a finančních – vyhlašuje pokroucené Evangelium,  pokroucené či lživé 
pravdy, ten nedobře skončí na soudu Božím. Platí to obecně, v politice, kultuře, podnikání. Již 
tehdy prorok varoval před temnými magickými praktikami, vrháním losů apod. Do nočních 
temnot se uchylovali, do věčné temnoty zapadnou. Pohanské věštecké způsoby byly v Izraeli 
zakázány, poněvadž bylo při nich hledáno spojení s různými nečistými duchy. Hospodin jim 
zmate tato kouzla.  
Naproti tomu prorok Micheáš je a zůstává naplněn Hospodinovým duchem, jenž mu dává sílu 
k pravému poznání i k poznání práva a odvahu k odpírání lži a bezpráví.  
 
Jde tedy o upozornění na možnou zradu a nevěru (pro křesťany také nevíru v Pána Boha) – 
kdykoli a kdekoli. Slyšíme varovné slovo pro křesťany v církvi všech dob, když praktický 
formalismus je přestrojen za zbožnost. Vztahuje se na každého z nás v církvi. Je potřebí 
trpělivě a pokorně ukazovat církev jako služebnici a ne jako součást společnosti, která si 
zaslouží úctu, odměnu a vážnost za to, jak byla např. v minulosti pronásledována, za to, jaké 
pěkné obřady koná, jak má krásné taláry apod. 
Nehrát si vnějšně na zbožné - ani před druhými ani před sebou samými, ale žít víru jako 
osobní rozhodnutí, usilovat o vřelý vztah s Pánem Bohem na modlitbách, při bohoslužbě, při 
písni, když mluvíme s druhými lidmi, když se rozhodujeme o pomoci druhým, když 
přemýšlíme a chystáme se jednat. Zbožnost nemá s divadelním představením nic společného, 
je to stoprocentně pravdivý a živý příběh. Nesmí v něm být nic „jako by“. 
Ten, kdo se tváří, že je důležitější, chytřejší než ostatní, kdo proto vyžaduje a očekává čestná 
místa, vyšší odměnu a uznání od lidí, ten je na špatné cestě. A stejně tak i celá církev. Jsme-li 
Kristovi, máme být ochotní ke službě, k pomoci, k oběti. Kdo se povyšuje, bude ponížen, říká 
takovým lidem a takové církvi samotný Ježíš. Nemusí to být hned viditelné, ale v Božím 
království to tak je. 
 
Snažme se o upřímnou a pravdivou víru a stejně takovou poslušnost Božímu slovu. Pak se to 
projeví i v celé církvi, která následně svou službou světu a lidem dokáže změnit mnohé. 
 


